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مجلس در زمان آیت الله هاش�می گسترده است. چگونه در این 
پست های متفاوت قرار گرفتید؟ چه شد که روزنامه نگار شدید؟ 
مس�ئولیت تهران تایمز و عضویت در ش�ورای مرکزی روزنامه 

رسالت...
خیلی انتخاب با خودم نبود. ابتدا به عنوان عضو شورای مرکزی 
حزب جمهوری اسلامی در کاش��ان و بلافاصله مسئول تاسیس 
جهاد س��ازندگی در کاش��ان و بعد هم به عنوان مش��اور فرهنگی 
مهندس محلوجی که اس��تاندار لرس��تان بودند فعالیت کردم. بعد 
به قم آمدم و بعد از هفت هش��ت ماه به دستور مرحوم بهشتی به 
تهران بازگش��تم. هم در روزنامه تهران تایمز بودم و هم در بخش 
بین الملل حزب جمهوری اسلامی. در سال 1361 بود که حضرت 
آی��ت الله امامی کاش��انی من را خواس��تند و فرمودن��د که حضرت 
امام)ره( دس��تور تاسیس سازمان تبلیغات اسلامی را داده اند و من 
باید کمک کنم. چند س��الی ضمن مسئولیت تهران تایمز، معاونت 
آیت الله جنتی در سازمان تبلیغات را هم داشتم. در امور تشکیلات 
و برنامه ریزی و بودجه دو سه سالی کار کردم که آقای معادی خواه 
وزیر ارش��اد، من و س��ایر مس��ئولان جراید خارجی زبان را دعوت 
کردند به جلسه ای و اظهار کردند که حضرت امام)ره( فرموده اند، 
جراید خارجی یک دس��ت و هماهنگ شوند و از کارهای موازی و 
متفرقه پرهیز شود. در جلسه رای گیری شد و مدیران جراید من را 
به عنوان مس��ئول این کار انتخاب کردند. مرکز احیاء اندیشه های 
اس��لامی تاسیس شد که هفت مجله به هفت زبان ایجاد شد. در 
س��ال 64 بود که آقای محلوجی که عضو هیات رئیس��ه مجلس 
بودن��د من را دعوت کردند تا در مجلس به عنوان مدیرکل اداری و 
مالی مشغول شوم. آقای هاشمی رئیس مجلس بودند و ابلاغ این 

مسئولیت را برای من صادر کردند. 
کمتر از یک س��ال نگذشته بود که علاوه بر مدیرکل اداری و 
مالی، به ریاست سازمان اداری مجلس منصوب شدم. در مجلس 
مش��غول بودم که دوس��تانی همچون مرحوم آیت الله آذری قمی، 
آیت الله بهش��تی، آیت الله خزعلی، آیت الله راستی کاشانی، مرحوم 
آقای عسگراولادی، آقایان احمد توکلی، نهاوندیان، مرتضی نبوی 
و جمعی دیگر تصمیم به تاسیس روزنامه رسالت گرفتند و من را 
هم به عنوان عضو هیات امنا دعوت کردند. شاید من تنها عضوی 
بودم که به کار روزنامه نگاری آشنا بودم. سه چهار سالی تحولات 
مهمی در س��اختار اداری مجلس به وجود آوردم تا اینکه در س��ال 
1367 هیات رئیسه جدید در مجلس انتخاب شد که احساس کردم 
ق��ادر به همکاری با آنها نخواهم بود. به س��ختی توانس��تم آقای 
هاش��می را راضی کنم که به وزارت خارجه بروم. ایشان ابدا مایل 
نب��ود. به هر ح��ال با اصرار من رضایت داد و مس��یر فعالیت های 

رسمی دیپلماتیک من آغاز شد.
  ش�ما در مقطعی مع�اون آیت الله جنتی در س�ازمان تبلیغات 
اس�لامی بودید. چه مش�کلاتی برای اینکه س�اختمان مرکزی 
فعلی سازمان تبلیغات اسلامی را از دادستانی وقت انقلاب برای 
مرکزیت س�ازمان تبلیغات تامین کنید داش�تید؟ چه کسانی از 
دادستانی با این تلاش شما مقابله می کردند و در نهایت با رایزنی 

چه کسی توانستید این کار را انجام دهید؟
وقتی حضرت آیت الله امامی کاشانی من را خواستند فقط دستور 
امام برای تشکیل سازمان تبلیغات وجود داشت. آقای محمدعلی 
زم هم دعوت ش��ده بود. درواقع ما دو نف��ر نیروهای اصلی اولیه 
بودیم که س��ازمان تبلیغات را باید تاسیس و راه اندازی می کردیم. 
نخس��تین کار هم گرفتن یک س��اختمان مناسب بود. مدت ها در 
دادسرای انقلاب دوندگی کردم. آقای موسوی تبریزی آنجا بودند 
و توانس��تم با کمک ایشان، همین ساختمان فعلی سازمان که در 

میدان فلسطین هست را بگیرم.
زن��گ آغاز فعالیت رس��می س��ازمان تبلیغات ب��ا گرفتن این 
س��اختمان زده ش��د و نیروهای جدید دعوت ش��دند. ظرف کمتر 

فراز و فرود زندگی یک دیپلمات

انتخاب با خودم نبود
بنا ندارم درباره بازداشتم حرف بزنم

شش سال است که ایران را  آزاده افتخاری
ب�ه مقصد آمریکا ت�رک کرده 
است. از همان روز که برخی از 
چهره های جناح راس�ت او را »وطن فروش«، »خائن« 
و »جاس�وس« خواندند؛ مردی که روزگاری نه چندان 
دور از رجال سیاسی جناح راست به شمار می آمد و در 
کنار حبیب الله عس�گر اولادی، مرتضی نبوی، احمد 
توکلی و... روزنامه رس�الت را پایه گذاری کرد. کسی 
که آیت الله جنتی در سازمان تبلیغات بخش عمده ای 
از کاره�ا را ب�ه او واگذار کرده بود و چند س�ال بعد، در 
مقام یک روزنامه نگار و کارشناس سیاسی به وزارت 
خارجه رفت و  با گذش�ت چند س�ال، م�رد همه کاره 
س�فارت ای�ران در برلی�ن ش�د. او پ�س از پای�ان 
ماموریت�ش ک�ه همزمان با ش�روع دع�وای پرونده 
هسته ای ایران بود، به یکی از رجال هسته ای روحانی 
در ش�ورای عالی امنیت ملی تبدیل ش�د. س�خن از 
حسین موسویان اس�ت که همه او را سخنگوی تیم 
مذاکره کننده هس�ته ای ایران از سال های 1382 تا 
1384 می دانن�د. ب�ا نیم نگاهی به زندگی سیاس�ی 
موسویان مشخص می شود که او به همان میزان که 
یک دیپلمات باتجربه است، در سیاستمداری نیز ید 
طولای�ی دارد. گفت و گو با موس�ویان درب�اره فراز و 
فروده�ای زندگ�ی اوس�ت؛ او در ای�ن گفت و گ�و از 
چگونگ�ی حضور خ�ود در هی�ات موس�س روزنامه 
رسالت، دوران تصدی اش بر سفارت ایران در آلمان، 
پرونده هسته ای، همکاری با آیت الله جنتی و رفاقتش 

با احمد توکلی سخن گفته است.

  به عنوان س�وال اول، به س�ال ها پی�ش بازگردیم، بحبوحه 
انقلاب 57. چه ش�د که یک ترم مانده ب�ه پایان تحصیلات در 
رشته مهندسی دانش�گاه کالیفرنیا، بار و بنه بازگشت به ایران 

را بستید؟
در آن مقطع مسئول انجمن اسلامی دانشجویان اروپا و آمریکا 
در س��اکرامنتو پایتخ��ت کالیفرنیا بودم. چندماه قب��ل از پیروزی 
انقلاب با دفتر امام)ره( در پاریس تماس گرفتم و در مورد وظیفه 
دانشجویان س��وال کردم که باید بمانند و به درس ادامه دهند یا 
برگردند و به انقلاب کمک کنند. پاس��خ دفتر امام)ره( این بود که 
هر کس می تواند موثر باش��د برگردد در غی��ر این صورت بماند و 
درس خود را بخواند. من و بس��یاری دیگر از بچه های انجمن به 
ایران آمدیم تا هر چه از دس��تمان برمی آید برای پیروزی انقلاب 

انجام دهیم.
  چه ش�د که دو س�ال بعد به حوزه رفتید؟ این ناش�ی از ریشه 

مذهبی خانوادگی بود یا انگیزه دیگری داشتید؟
در جلس��ات هفتگی انجمن اسلامی در آمریکا، قرآن و تفسیر 
ق��رآن و کتاب ه��ای مذهبی مطالع��ه می کردیم. پ��س از اینکه 
یک س��الی از پیروزی انقلاب گذش��ت، علاقه مند شدم مطالعات 
مذهب��ی ام را در قم ادامه ده��م. درس جامع المقدمات و یک دوره 
تبصره المتعلمین مرحوم علامه حلی)ره( را خواندم. در کلاس های 
تفس��یر ق��رآن مرحوم آیت الله مش��کینی نیز چندماهی ش��رکت 
می کردم تا اینکه در فروردین 1360 با مرحوم آیت الله بهشتی در 
شهر کاشان دیدار داشتم و آن مرحوم من را موظف کرد که حوزه 
را رها کرده و به تهران بروم و مس��ئولیت روزنامه انگلیس��ی زبان 

تهران تایمز را به عهده بگیرم.
  افکار عمومی بیش�تر ش�ما را به عنوان سخنگوی سابق تیم 
مذاکره کننده هسته ای می شناسند، در حالی که شما پست های 
مهمی در س�اختار جمهوری اس�لامی داش�تید که طیف آنها از 
تاس�یس جهاد س�ازندگی کاش�ان تا ریاست س�ازمان اداری 
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از دو س��ال توانستیم ساختار تشکیلاتی، برنامه ها و شرح وظایف، 
آیین نامه ها و دفاتر س��ازمان در اس��تان ها و شهرستان ها را ایجاد 
کنیم. در کنار مس��ئولیت تش��کیلات و برنامه ری��زی و بودجه، با 
آقای تسخیری به عنوان معاون بین الملل سازمان همکاری بسیار 
نزدیک و فعالی در امور بین الملل داش��تم، ضمن اینکه در همان 
زمان مس��ئولیت تهران تایمز را داشتم و ازدواج هم کرده بودم و 
باید به همسر و دو بچه هم رسیدگی می کردم و در عین حال به  
تحصیل در دانش��گاه علم وصنعت هم برای اتمام دوره مهندسی 

ادامه می دادم.
  در س�ال 1364 از سوی آیت الله هاشمی رفسنجانی رئیس 
مجلس وقت به عنوان مدیرکل اداری و مالی، سرپرست ادارات 
کل و رئیس س�ازمان اداری مجلس منصوب ش�دید و تا س�ال 
1367 آنجا بودید. مهم ترین اقداماتی که در این سمت انجام 
دادید چه بود؟ چه کسی شما را به آیت الله هاشمی معرفی کرد؟
من با آقای هاش��می از دوران حزب جمهوری اس��لامی آشنا 
بودم. در ابتدای تاس��یس حزب با محمدآقا اخوی آقای هاشمی در 
حوزه بین الملل حزب بودم. اما کار فعال و س��ازمانی من با ایشان 
از س��ال 1364 و ب��ه ابتکار آقای مهندس حس��ین محلوجی آغاز 
شد. در دوران مسئولیت خود در مجلس، یک سازمان اداری جدید 
برای مجلس تش��کیل دادم. چارت سازمانی جدید، شرح وظایف و 
آیین نامه های اجرایی جدید. در آن دوران برای نمایندگان مجلس 
در کنار همین س��اختمان فعلی در بهارس��تان واحدهای مسکونی 
ساختیم. به هر حال مهم ترین تحولات در سازمان اداری و اجرایی 
مجلس در همان زمان مس��ئولیت من از س��ال 64 تا 67 صورت 

گرفت.
  چرا با روزنامه ن�گاری خداحافظی کردید و به وزارت خارجه 
رفتید. اصولا چگونه به وزارت خارجه راه یافتید و آشنایی شما با 

محمدجواد ظریف و حسن روحانی از کجا شروع شد؟
س��ال 67 که ب��ه وزارت خارج��ه رفتم همچنان مس��ئولیت 
تهران تایمز را داش��تم. در س��ال 1369 که به عنوان س��فیر عازم 
آلمان شدم، لازم بود با کار روزنامه نگاری خداحافظی کنم. با آقای 
ظری��ف از همان ابتدای کار در وزارت خارجه آش��نا ش��دم. آقای 
کیس��ینجر ظریف را »دش��من قابل احترام« خوان��د و من جواد را 
»دوس��ت قابل احترام« می خوانم. ه��م از نظر اخلاق، هم تدین و 

هم کار حرفه ای و هم مروت و مردانگی.
اما با آقای روحانی از همان س��ال های ش��روع کار در مجلس 
آش��نا ش��دم. آقای روحانی هم قائم مقام آقای هاشمی در قرارگاه 
جنگ بود که در مجلس مرتب جلس��ه داش��تند و هم نایب رئیس 
مجلس و هم رئیس کمیسیون سیاست خارجی. من هم مسوول 
امور اجرایی مجلس بودم. دوس��تی ما با روابط کاری آغاز شد اما 
خیلی زود متوجه ش��دیم که در مس��ائل سیاسی بسیار همفکریم 

به ویژه در امور سیاست خارجی.
  چگونه و توس�ط چه کسی وارد وزارت خارجه شدید؟ پس از 
گذش�ت چه مدت زمانی از س�وی دکتر ولایتی رئیس اداره اول 
غرب اروپا ش�دید؟ مهم ترین اقدامات تان در س�مت مدیرکل 
غرب اروپا چه بود؟ در مس�اله جن�گ و قطعنامه چه رایزنی ها و 

ماموریت هایی انجام دادید؟
من با آقای ولایتی رابطه دوستی از زمان مسئولیت در تهران 
تایمز و مجلس داشتم. در مجلس ریاست سازمان اداری را داشتم 
که از نظر مقررات سازمان امور استخدامی کشوری در سطح وزیر 
بود. آقای هاش��می در مورد استفاده بهینه از من به آقای ولایتی 
تاکی��د کرده بود. وقت��ی در وزارت امور خارجه یکدیگر را ملاقات 
کردیم آقای ولایتی آمادگی داشت که مسئولیت بالایی در وزارت 
خارجه به من بدهد. من از او سوال کردم که اگر او جای من بود 
از چه س��طحی ش��روع می کرد؟ آقای ولایتی به من گفت که از 
سطح کارشناسی شروع می کردم. من هم پاسخ دادم که آماده ام. 
لذا ایش��ان مس��ئولیت اداره اول غرب اروپا را که کاری در سطح 
کارشناس��ی اس��ت به من داد و من هم با کمال میل پذیرفتم و 
برایم هم مهم نبود که از پستی در سطح وزیر به پستی در سطح 
رئیس اداره رضایت می دهم. مدتی که کار کردم فهمیدم که حق 
با آقای ولایتی بود و بهترین کار هم ش��روع از سطح کارشناسی 
ب��ود. به هر حال ظرف چند ماه به عنوان مدیرکل اروپای غربی و 
سپس هم به عنوان سفیر عازم آلمان متحد شدم. مهم ترین کارم 
در دوران قبل از ماموریت به آلمان، تجدید روابط ایران و انگلیس 

بود. بعد تمهید آزادی گروگان های غربی در لبنان که بار سنگینی 
را به سیاست خارجی ایران تحمیل کرده بود. کار مهم دیگر ابتکار 
ایجاد یک دیالوگ س��ازمان یافته با اتحادیه اروپا بود. در نیمه اول 
1369 در س��فری به دوبلین با س��ه مدیرکل همتای اروپایی خود 
ملاقات پیش��نهاد را ارائه کردم. آنها با »دیالوگ انتقادی« موافقت 
کردند. گفته کلمه »انتقادی« را هم می گذاریم تا واشنگتن بیشتر از 
حد عصبانی نشود. بعد از این توافق سال ها جلسات دیالوگ ایران 

و اروپا ادامه یافت.
  آی�ا به م�وازات فعالی�ت در وزارت خارجه از س�وی آیت الله 
ی�زدی، رئیس ق�وه قضائیه به عن�وان نماینده ق�وه قضائیه در 
شورای صداوسیما منصوب ش�دید؟ چه شد که آیت الله یزدی 
ش�ما را به عن�وان نماینده قوه قضائیه در ش�ورای صداوس�یما 

معرفی کرد؟
من با بس��یاری از روحانیون برجس��ته جامعه مدرسین رابطه 
دوس��تی داش��تم ازجمله با آیت الله ی��زدی. در دوره مس��ئولیت 
مدیرکلی اروپا، مرتب با ایشان برای رتق و فتق مشکلات قضایی 
در روابط ایران و اروپا جلس��ه داش��تم تا اینکه در یکی از جلسات 
ایشان به من پیشنهاد دادند به عنوان نماینده قوه قضائیه در شورای 
صداوس��یما باش��م که من هم پذیرفتم. اما واقعیت این بود در آن 

مقطع شورای صداوسیما نقش تعیین کننده ای نداشت.
  در دوران�ی که س�فیر ای�ران در آلمان بودید ب�ا پرونده های 
جنجال�ی ای مانند میکونوس و ت�رور فرخ�زاد و دیگر مواردی 
همچون ت�رور مظلومان در پاریس و دس�تگیری مظنونان این 
قتل در آلمان، کشف محموله خمپاره و موشک در کشتی ایرانی 
به مقصد مونیخ آلمان در بندر آنتورپ بلژیک، دس�تگیری اتباع 
آلمانی در ایران همچون اش�لاگز و فرچ و باخمن، ماجرای فرج 
سرکوهی و... که در سایت خود اعلام کرده اید روبه رو شدید که 
نشان می دهد سفیر خوش اقبالی نبوده اید. به واقع چگونه برای 

سر و سامان دادن به این موضوعات تلاش کردید؟
س��خت ترین دوران کار دیپلماتیک من بود. زیرا از یک طرف 

مسوولان عالی این دوران نظام مایل به احیای روابط ایران و اروپا 
بودن��د و آلمان را هم محور اصلی کار تلق��ی می کردند. از طرف 
دیگر س��نگین ترین فشارها از سوی آمریکا و اسرائیل روی آلمان 
ب��ود تا از ایفای چنین نقش��ی صرف نظر کند و از طرف دیگر هم 
این حوادث ناگوار هرازچندگاهی همچون نارنجکی زیر ساختمان 

روابط منفجر می شد و بساط توسعه روابط را به هم می ریخت.
از ابتدای ماموریت تا انتها هرازچندگاهی با یک چنین حوادثی 
 مواجه می شدیم ضمن اینکه فش��ار وحشتناک آمریکا و اسرائیل 
را روی آلمان ه��ا به ط��ور روزانه لمس می ک��ردم و مجبور بودم 
با آن مقابله و خنثی کنم. با وجودفش��ار از چندجبهه ، توانس��تیم 
اولین کمیسیون مش��ترک اقتصادی ایران و آلمان بعد از انقلاب 
را برگزار و محدودیت ه��ای اعتبار بیمه هرمس آلمان را برداریم: 
ظرف دو، س��ه سال اول ماموریت، آلمان 14 میلیارد مارک اعتبار 
برای بازسازی در اختیار ایران قرار داد. هنگامی  که بحران بدهی ها 
فرا رس��ید و آمریکا با تمام قدرت مانع استمهال بدهی های ایران 
در سراسر جهان ش��ده بود، آلمان ها را قانع کردیم که سدشکنی 
کنند و بدهی ها را اس��تمهال کردند و س��ایر کشورها هم از آلمان 
تبعیت کردند و بن بس��ت اقتصادی ایران شکسته شد. تماس های 
مس��تمر صدراعظم آلمان و آقای هاش��می اولین ب��اری بود که 
توس��ط رئیس یک کش��ور غربی با همتای ایرانی انجام می شد. 
سفر وزیر اطلاعات ایران اولین باری بود که به یک کشور غربی 
و عضو ناتو صورت گرفت. کمیس��یون های مش��ترک فرهنگی و 
محیط زیست و... تشکیل شد. توسعه روابط با آلمان تاثیر مستقیم 
و تعیین کننده ای روی توسعه روابط کلی اروپا با ایران داشت. اگر 
ای��ن حوادث ناگوار نبود، تحولات این مقطع می توانس��ت موجب 

بنیان روابطی جدید و پایدار بین ایران و اروپا شود.
  آقای مجتبی ثمره هاش�می  در س�ال 1375 ب�رای ارزیابی 
عملک�رد جنابعال�ی با هیاتی عازم آلمان ش�د و بع�د از یک ماه 
بررس�ی، طی گزارش�ی به وزی�ر خارجه عملکرد موس�ویان را 
الگوی مناس�بی برای فعالیت س�ایر نمایندگی ه�ای ایران در 
خارج از کش�ور اع�لام کرد و آقای ولایتی وزی�ر خارجه نیز طی 
نامه ای ب�رای موس�ویان تقدیرنامه نوش�تند. آش�نایی تان با 
ثمره هاش�می از کج�ا نش�ات می گرفت؟ آیا همین آش�نایی با 
ثمره هاش�می نبود که باعث ش�د گزینه اول احمدی نژاد برای 

وزارت خارجه باشید؟
من با ایشان آشنایی چندانی نداشتم. در آن مقطع آقای جلیلی 
هم با آقای ثمره هاش��می کار می ک��رد. در یک مقطعی هم آقای 
احمدی نژاد هم با آنها همکاری می کرد. ایش��ان با یک هیات به 
آلمان آمد. من دس��ت او را کاملا باز گذاشتم تا بدون محدودیت 
همه بخش های مالی، سیاس��ی، فرهنگی، کنسولی و اقتصادی را 
به طور کامل بررس��ی کند. این بررس��ی ها شامل سفارت و چهار 
سرکنس��ولگری در مونیخ، هامبورگ، فرانکفورت و برلین می شد. 
حدود یک ماهی طول کش��ید. روز آخر هم ایش��ان برای تشکر و 
خداحافظی نزد من آمد و نتیجه بررسی هایش را هم به من نگفت.
بع��دا تقدیرنام��ه ای را از آقای ولایتی دریاف��ت کردم و همه 
معاونان من هم توس��ط خود آقای ثمره هاش��می مورد تقدیر قرار 
گرفتن��د. آقای ولایتی هم ب��ه من گفت آقای ثمره هاش��می در 
گزارش خود کلیه فعالیت های سفارت ایران در آلمان در دوره شما 
را منظم و طبقه بندی و پیش��نهاد کرده که به عنوان الگوی کاری 
به تمام نمایندگی های ایران ابلاغ شود. البته ناگفته نماند که من، 
آق��ای باهن��ر و آقای نبوی و جمعی دیگر ازجمل��ه افرادی بودیم 
که در ابتدا جامعه مهندسی اس��لامی را پایه گذاری کردیم. آقای 
ثمره هاش��می هم در جلسات جامعه شرکت می کرد. بعد از اینکه 
ب��ه آلمان رفتم دیگر امکان حضور فعال در جامعه مهندس��ین را 
نداشتم. لذا یک آشنایی مقدماتی با آقای ثمره هاشمی از آن دوران 

مربوط به فعالیت های جامعه مهندسین داشتم.
  چه کس�ی اولین بار لقب »شیخ السفراء« را به شما نسبت داد 

و دلیلش چه بود؟
اولین ب��ار روزنامه کیهان لقب »شیخ الس��فرا« را به من داد. در 
یکی از سال های 4-1372 سمینار سالیانه سفرا در مشهد بود که 
در آن جلس��ه من مساله رفع تشنج و بهبود مناسبات بین ایران و 
آمریکا را مطرح کردم. برخی در جلس��ه با پیش��نهاد من مخالفت 
و برخی هم حمایت کردند. در جلس��ه س��مینار جنجالی به  پا شد. 
نمی دانم چطور خبر به دوستان کیهان رسید چون مباحث جلسات 

  به س�ختی توانستم آقای هاش�می را راضی کنم 
که به وزارت خارجه بروم

  آیت الله امامی کاشانی امر کرد در سازمان تبلیغات 
به آیت الله جنتی کمک کنم

  من و  زم سازمان تبلیغات را راه اندازی کردیم
  م�ن ب�ا آق�ای هاش�می از دوران ح�زب جمهوری 

اسلامی آشنا بودم
  م�ن، باهن�ر و نبوی جامعه مهندس�ی اس�لامی را 

پایه گذاری کردیم
  جواد ظریف  را »دوست قابل احترام« می خوانم

  مهم تری�ن کارم در دوران قب�ل از ماموری�ت ب�ه 
آلمان، تجدید روابط ایران و انگلیس بود

  آقای هاشمی در مورد استفاده بهینه از من به آقای 
ولایتی تاکید کرده بود

  س�خت ترین دوران کار دیپلماتی�ک من س�فارت 
آلمان بود

  ولایتی مسئولیت اداره اول غرب اروپا را به من داد
  ظرف س�ه س�ال اول ماموریت، آلم�ان 14 میلیارد 

مارک اعتبار برای بازسازی در اختیار ایران قرار داد
  ب�ه ایران برمی گردم اما هی�چ تمایلی به کار دولتی 

ندارم
  کتاب جدیدم در مورد روابط ایران و آمریکاست

  نه غرب ایران را می شناسد نه ما غرب را
  نمی خواهم س�کوت را بش�کنم؛ پش�ت پرده ها را 

نمی گویم
  نگ�ران آخرت حاج احمد  توکلی ش�دم، به او زنگ 

زدم
  روحان�ی نیز ب�رای جمهوری اس�لامی ایران یک 

»فرصت« است
  تمام 13 اتهام بی اساس و دروغ بود

  آیت الله هاشمی شاهرودی ش�خصا پرونده من را 
بررسی کرده بود
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س��فرا کارشناسی و محرمانه بود. روزنامه کیهان طنزی علیه من 
نوش��ت که عنوان »شیخ الس��فرا« در آن طنز برای اولین بار مطرح 

شد.
  شما همزمان با ریاست  جمهوری خاتمی به ایران بازگشتید 
و مستقیما به شورای عالی امنیت ملی رفتید. در فاصله سال های 
76 تا 82 که مذاکرات هسته ای را آغاز کردید، چه فعالیت هایی 

در شورای عالی امنیت ملی داشتید؟
من در کل دوران ریاس��ت جمهوری آقای خاتمی مس��ئولیت 
کمیته سیاس��ت خارجی دبیرخانه ش��ورای عال��ی امنیت ملی را 
عهده دار بودم که در آن مقطع با چند بحران مهم ازجمله »بحران 
عراق«، »بحران افغانس��تان« و »بحران هس��ته ای« دست و پنجه 
نرم می کردیم. مهم ترین مسائل سیاست خارجی مرتبط با امنیت 
ملی کش��ور در دس��تور کار دبیرخانه ش��ورای امنیت قرار داشت. 
مس��اله تروریسم،  حقوق بشر، روابط با کش��ورهایی که در حوزه 
امنیت ملی بودند و... همه و همه ازجمله مسائلی بود که روی آن 
کار می کردیم. حتی مس��اله ای مثل »توقف سنگسار« را در کمیته 
سیاست خارجی دبیرخانه بحث و جمع بندی و به مراجع عالی رتبه 

پیشنهاد کردیم که موافقت و اجرایی شد.
  و مذاکرات هسته ای، شاید یکی از بحث برانگیزترین دوران 
فعالیت ش�ما مربوط به دو سال مذاکره با تروئیکای اروپا باشد. 
فعالیتی که به خاطر آن در دولت احمدی نژاد به جاسوسی متهم 
شدید. دس�تاورد مذاکرات آن دوره را چه می دانید؟ چه شد که 

قول و قرارهای شما با سه کشور اروپایی نقش برآب شد؟
به محض آغاز مس��اله هس��ته ای، من این احتمال را دادم که 
آمریکا از این مس��اله بخواهد اس��تفاده کرده و ایران را روی میز 
ش��ورای امنیت س��ازمان ملل نش��انده و به عنوان تهدید صلح و 
امنیت بین المللی، در اعم��ال تحریم های همه جانبه و بین المللی 
علیه ایران موفق شود. یکی از محوری ترین کارهای من در دوره 
ماموریت آلمان و س��ایر دوستان در حوزه اروپا این بود که تلاش 
کنیم آلمان ها و اروپاییه��ا در مقابل تحریم های فرامرزی آمریکا 
ایستاده تا  از ایجاد »اجماع بین المللی  در تحریم ایران« جلوگیری 
کنیم. در آن مقطع موفق بودیم، لذا مهم ترین نگرانی من در آغاز 
بحران هس��ته ای این بود. آق��ای روحانی و همه بچه های وزارت 
خارجه و تیم هسته ای هم دغدغه اصلی شان همین بود. ما سعی 
کردیم در دو جبهه کارزار با آمریکا را مدیریت کنیم؛ حفظ حقوق 
هس��ته ای ایران و جلوگیری از ارجاع پرونده به ش��ورای امنیت و 
تحریم های بین المللی. در دوره مسئولیت آقای روحانی، در هر دو 
جبهه موفق بودیم منتها مجبور بودیم سرعت پیشرفت غنی سازی 
را کاهش دهیم تا با جامعه بین المللی به یک توافق مرضی الطرفین 
برسیم. در آن دوره پروژه اصفهان که تبدیل کیک زرد به اورانیوم 
بود تکمیل ش��د. پروژه آب سنگین اراک بدون توقف ادامه یافت 
و نطنز ه��م علی رغم تعلیق های مقطعی از ح��دود 100 یا 200 

سانتریفوژ به 3000 سانتریفوژ رسید ضمن 
اینکه نه پرونده به شورای امنیت 

سازمان ملی رفت و نه تحریم 
شدیم اما اصرار آمریکایی ها 

بر عدم غنی سازی و ضعف اروپایی ها برای نهایی کردن توافق با 
ایران که شامل غنی سای باشد، موجب نگرانی در کشور و بن بست 
در مذاکرات ش��د که همین مقطع هم مواجه با ریاست جمهوری 

آقای احمدی نژاد و تغییر سیاست های هسته ای کشور شد.
  ش�ما در آن دوران پروتکل الحاقی را امضا کردید اما مجلس 
در نهای�ت ب�ا آن مخالفت ک�رد. تعامل دولت و مجلس بر س�ر 

مساله هسته ای در آن زمان چگونه بود؟
دول��ت در هر مقطع می تواند پروتکل الحاقی را به طور موقت 
به اجرا درآورد اما اجرای دائم آن نیازمند تصویب مجلس اس��ت. 
در آن دوره ه��م ایران موقت و به قصد اعتمادس��ازی پروتکل را 
اجرا کرد و در توافق با اروپایی ها هم روش��ن کرد که اجرای دائم 
آن نیازمن��د تصویب مجلس اس��ت. تعامل مجل��س و دولت هم 
خوب ب��ود. آقای لاریجانی و آقای بروج��ردی از مجلس به طور 
مس��تمر در جریان تصمیم گیری و سیاست های هسته ای بودند و 
حضور داشتند. آقای روحانی به مناسبت های مختلف در جلسات 

غیرعلنی مجلس شرکت می کرد و گزارش می داد.
  آیا امکان مقایس�ه مذاک�رات در آن دوران ب�ا مذاکراتی که 
هم اکنون محمدجواد ظریف ریاس�ت آن را برعهده دارد، وجود 
دارد؟ شما در زمانی مذاکره می کردید که دولت جورج بوش به 
تازگی نام ایران را در فهرس�ت محور ش�رارت قرار داده بود و 
برخی بر این باورند ک�ه در آن زمان قدرت مانور دولت خاتمی 

در مقایسه با دولت روحانی محدودتر بود.
یک تغییر کلیدی و کلان در سیاس��ت های آمریکا 
در دوره آقای اوباما در مقایس��ه با دوره آقای 
ب��وش به وج��ود آمده ک��ه عامل اصلی 
حصول توافق بین ایران و 1+5 در ژنو 
بود. در زمان بوش موضع آمریکا این 
بود که ایران ابدا نباید 
داش��ته  غنی س��ازی 
باش��د و حت��ی ی��ک 
نباید  هم  سانتریفیوژ 
کند.  کار  ای��ران  در 
در دوره فعل��ی که 
و  اوباما  آق��ای 
ج��ان کری و 

چاک هگل تصمیم گیرندگان اصلی هس��تند، آمریکا پذیرفته که 
غنی س��ازی در ایران وجود داشته باشد منتها در حد نیاز و مصرف 

ایران و تحت کنترل های شدید آژانس بین المللی انرژی اتمی.
  چق�در با این نظری�ه موافقید که ترکیب اوبام�ا- روحانی در 
مقایس�ه با بوش- خاتمی زمینه مس�اعدتری برای حل مساله 

هسته ای است؟
ترکی��ب فعلی دولت آمریکا یعنی مثلث اوباما- کری – هگل 
که هر س��ه هماهنگ و معتقد به تعامل با ایران هستند و مصرانه 
دنبال حل مس��المت آمیز مس��اله هس��ته ای ایران هس��تند را در 
هی��چ دوره ای از دولت های آمریکا بعد از انقلاب اس��لامی 1357 
نداش��ته ایم، لذا  دس��ت اندرکاران، باید به این نکته توجه لازم را 

داشته باشند.
   کار با آقای روحان�ی در آن دوران چگونه بود؟ روحانی امروز 

همان روحانی است که شما می شناختید؟
در دوران��ی که ب��ا آقای روحان��ی کار می ک��ردم، او را فردی 
استراتژیست، خوش فکر و دورنگر یافتم. به هر حال او هم سطوح 
عالی علوم قدیم را در حوزه علمیه طی کرده و هم س��طوح عالی 
عل��وم جدید در دانش��گاه های ایران و اروپ��ا را. او تاثیر زیادی از 
مبانی فکری و عملی مرحوم دکتر بهش��تی گرفته اس��ت. من با 
روحانی قبل از ریاس��ت جمهوری کار ک��رده ام نه روحانی بعد از 
ریاس��ت جمهوری، اما اعتقادم این اس��ت که روحان��ی نیز برای 
جمهوری اسلامی ایران یک »فرصت« است که نباید این فرصت 

از دست برود.
  شما می گویید از گزینه های وزارت دولت احمدی نژاد بودید، 
اما در همان دولت به جاسوسی متهم و به حبس محکوم شدید. 
دلیل این تعارض چیس�ت؟ اتهام�ات وارده در آن زمان را قبول 

دارید؟ چرا از ایران خارج شدید؟
مقامات عالی  نظام از همان ابتدا می دانستند که اتهام جاسوسی 
بی اساس اس��ت، از قاضی اولیه و اصلی پرونده تا حضرت آیت الله 
هاشمی ش��اهرودی که ش��خصا پرونده را بررس��ی کرده بود. من 
احتمال می دهم که خود آقای احمدی نژاد هم امروز به این نتیجه 
رسیده باشند. به هر حال هر سه قاضی رسیدگی کننده به پرونده در 
طول یک سال به این نتیجه رسیدند که اتهام جاسوسی بی اساس 
اس��ت و من در این مورد بی گناه بوده ام. در هر صورت دورانی بود 
تلخ که گذشت. همه آنهایی که در اشاعه این اتهام فعال بودند مثل 
خانم فاطمه رجبی و محمدعلی رامین و... به این نتیجه رسیدند که 
این اتهام بی اساس بود و به نحو مقتضی از من عذرخواهی کردند 
و من هم آنها را در دادگاه بخش��یدم. آقای احمدی نژاد هم زمانی 
که مرا برای گفت وگو در مورد وزارت خارجه دعوت کرد برخوردی 
بس��یار گرم و محبت آمیز داش��ت. با وجود اختلاف نظر اساسی در 
مورد سیاست خارجی هم با گرمی از هم جدا شدیم. در دورانی هم 
که ایشان مرا متهم کرد من به حرمت جایگاه ریاست جمهوری نه 
از ایش��ان شکایت کردم و نه پاسخ ایشان را دادم و نه بی احترامی 
کردم. حتی در محافل بین المللی در دوره اقامت در خارج، هر کجا 
که ایش��ان را مورد حملات ظالمانه و ناروا ق��رار می دادند، من در 
حد خود از وی دفاع می کردم. ایش��ان هم در آخرین س��فر خود به 
نیویورک در جمعی از تلاش های من در دفاع از منافع کشور، تقدیر 

کرده بود. لذا این دوره به تاریخ پیوست.
  احمد توکلی که در روزهای تاسیس روزنامه رسالت از رفقای 
ش�ما بود در دولت احمدی نژاد که به ش�ما اتهام جاسوسی زده 
شد نیز اتهام جاسوسی را به شما نسبت داد، اولا به واقع پشت 
پ�رده این اتهام کجا ب�ود؟ چرا در ابتدا روزه س�کوت گرفتید و 
حرفی نزدید؟ دوما؛ وقتی احمد توکلی چنین نسبتی به شما داد 
ب�ا او تماس گرفتید ک�ه او را از وضعیت موض�وع آگاه کنید و در 

نهایت اینکه چه شد توکلی از شما حلالیت خواست؟
من همیشه برای حاج احمد آقا احترام قائل بوده ام. او را فردی 
متدین و مخلص می دانم. وقتی اتهامات را در س��ایت الف دیدم، 
من برای آخرت او نگران شدم و نه برای دنیای خودم. در تماس 
با او همین را گفتم، به حاج احمد آقا گفتم روزانه صدها روزنامه و 
سایت به من تهمت می زنند اما من سکوت کرده و پاسخ هیچ کدام 
را نمی دهم. با شما تماس گرفتم چون هم دوست هستیم و با هم 
نان و نمک خورده ایم و هم شما را متدین می دانم، لذا برای آخرت 
ش��ما نگران هستم و نه برای دنیای خودم. او هم پیگیری کرد و 
پرون��ده را مطالعه کرد و ب��ا همه مراجع ذی ربط امنیتی و قضایی 

وقتی اتهامات را در سایت 
الف دیدم، من برای 

آخرت آقای توکلی نگران 
شدم و نه برای دنیای 

خودم. در تماس با او همین 
را گفتم، به حاج احمد آقا 

گفتم روزانه صدها روزنامه 
و سایت به من تهمت 

می زنند اما من سکوت 
کرده و پاسخ هیچ کدام 

را نمی دهم. با شما تماس 
گرفتم چون هم دوست 

هستیم و با هم نان و نمک 
خورده ایم و هم شما را 

متدین می دانم، لذا برای 
آخرت شما نگران هستم و 

نه برای دنیای خودم
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صحب��ت کرد و به این نتیجه رس��ید که تم��ام 13 اتهامی که در 
رس��انه های ایران مطرح شده و در س��ایت الف هم بازتاب یافته، 

بی اساس و دروغ بود.
  منشا اتهامات جاسوسی ش�ما و ارتباط با انگلیس ها و دادن 
اطلاعات به غربی ها را چه کسانی و چه جریانی دنبال می کردند؟ 

با زدن و ترور سیاسی شما، منافع چه جریانی تامین شد؟
چون تصمیم به س��کوت در مورد محتوای پرونده و مس��ائل 
پش��ت پرده  این ماجرا گرفته ام، نمی خواهم سکوتم را بشکنم زیرا 

بحث در این مورد را مغایر مصالح و منافع ملی ایران می دانم.
  زمانی که از ایران خارج ش�دید هیچ گاه به بازگشت به ایران 

فکر می کردید؟
صدالبته. من تیرماه 88 خارج شدم و بلیت برگشتم برای شهریور 
88 بود. منتها در این فاصله حوادث بعد از انتخابات 88 رخ داد که 
ترجیح دادم از جنجال دور باشم و آلوده جنجال جدیدی نشوم. من 
هم جنجال بازداش��ت خودم و هم جنجال حوادث بعد از انتخابات 
88 را صددرصد مغایر منافع و مصالح ملی کش��ور می دانس��تم. از 
جنجال بازداشت خودم نمی توانستم دور بمانم. فقط می توانستم با 
سکوت خودم مانع گسترش جنجال شوم اما می توانستم از جنجال 

بعد از انتخابات 88 فاصله بگیرم و این کار را هم کردم.
  در نهایت ش�ما پنج س�ال گذش�ته را به عنوان پژوهش�گر 
میهمان در دانش�گاه پرینس�تون آمریکا حضور داش�تید. شما 
ده ها مقاله نوش�تید و س�خنرانی های متعددی داشتید. شما با 
تحلیلگران و کارشناس�ان مش�هور غرب به مناظره پرداختید. 

برآورد شما از نگاه غرب به ایران چیست؟
غ��رب فاصله زی��ادی با درک واقعیات ای��ران بعد از انقلاب 
دارد. ایران هم متاس��فانه در دیپلماس��ی عمومی بعد از انقلاب 
بسیار ضعیف عمل کرده است و افکار عمومی غرب در انحراف 
کامل از درک حقایق ایران به س��ر می برن��د. تصویر فوق العاده 
منف��ی از ایران و ملت ای��ران در افکار عمومی غرب وجود دارد. 
چنین خلاء بزرگی باعث شد که از تجربه 30 ساله خود در جهت 
روشنگری افکار عمومی غرب و کارشناسان و متخصصان غربی 
استفاده کنم. منتها ایران نیازمند یک برنامه جامع در دیپلماسی 
عمومی است. امیدوارم که این هم در دولت  آقای روحانی مورد 

توجه قرار گیرد.
  ش�ما با نظ�ر و تحلیل هایی ک�ه برای حل مس�ائل مربوط به 
ای�ران ارایه دادید، چق�در روی افکار عمومی غ�رب، نخبگان، 

سیاستمداران و جامعه دانشگاهی تاثیرگذار بودید؟
بسیاری از دوستان در وزارت خارجه به من تاکید کرده اند که 
نقش فعلی من در دیپلماسی عمومی بسیار اثربخش بوده است. 
روزنامه گاردین آنلاین در یک سوالی از خوانندگان خود پرسیده 
بود که دلیل حصول توافق اولیه هسته ای در ژنو کدام بوده؟1- 
مقالات و س��خنرانی های موس��ویان 2- انتخاب دکتر روحانی. 
چارچوبی هم که در ژنو توافق شد دقیقا همان چارچوبی بود که 
در طول سه سال اقامت در آمریکا در صدها مقاله و سخنرانی و 

کنفرانس ارائه کرده بودم.
  ی�ک م�اه پی�ش در س�کوت خبری به ته�ران بازگش�تید و 
نخس�تین حضور شما در محافل عمومی مراسم ختم مادر آقای 
ظریف بود که بدون تردید بیش�تر انعکاس خبری داش�ت، چه 
شد که 6 ماه پس از تشکیل دولت روحانی به ایران بازگشتید و 

پس از یک ماه دوباره به آمریکا برگشتید؟
دلیل اصلی سفرم دیدار پدر و مادر و فرزندان و خانواده به ویژه 
عیادت از مادرم بود که چند بار در سی س��ی یو بس��تری شده بود. 
بازگش��ت هم با اجازه والدینم بود. کتاب جدی��دم در مورد روابط 
ایران و آمریکاس��ت که چند ماه کار فشرده احتیاج دارد و اگر خدا 

بخواهد بناست تابستان منتشر شود.
  با توجه به تجربه طولانی که در مذاکرات هسته ای و مسائل 
سیاس�ت خارجی ایران دارید، چه قدر ام�کان دارد برای کمک 
ب�ه اتاق فک�ر روحانی ب�رای اقامت طولانی مدت ت�ر به تهران 

بازگردید؟
من که بنای اقامت دائم در آمریکا را ندارم. به ایران برمی گردم، 
اما هیچ تمایلی به کار دولتی ندارم. در چهار س��ال گذش��ته افکار 
و عقاید و پیش��نهادات خودم را هم به طور علنی به افکار عمومی 
و متخصصین ارائه ک��رده و ادامه خواهم داد. اگر دولت هم مفید 

بداند استفاده خواهد کرد.

   نظر ائتلاف ش�مال درب�اره توافقنامه 
امنیتی با آمریکا چیست؟

ائتلاف ش��مال نام ناموجه اس��ت، زیرا 
در دوران ه��ای متف��اوت از زمان مقاومت 
ض��د طالبان تا جنبش تغییر و امید، و حالا 
ائتلاف ملی افغانس��تان، ترکی��ب نیروها، 
تبیی��ن هدف ه��ا و تعیین چش��م اندازها، 
بازتاب دهن��ده همگرای��ی نیروهای متنوع 
افغانس��تان بوده است، نه ش��مال، دلایل 
و مثال های زیادی وج��ود دارد که مجال 

پرداختن به آن نیست. 
ائتلاف ملی افغانس��تان در رابطه با »قرارداد همکاری های 
امنیتی و دفاعی میان جمهوری اس��لامی  افغانستان و ایالات 
متح��ده آمریکا« با وج��ود اینکه ملاحظات خ��ود را دارد، اما 
با توجه به حساس��یت زمان، محاس��به تهدیده��ا، تحول در 
ویژگی ها و ابعاد امنیت مل��ی و واقعیت های جدید منطقه ای 
و جهان��ی، آینده نگ��ری معطوف به صلح، ثب��ات اجتماعی و 
توسعه ملی را مهم می  ش��مارد؛ بنابراین بحث قرارداد امنیتی 
و دفاع��ی را با نگاه س��نتی دنبال نمی  کند، بلکه مناس��بات و 
همکاری ه��ای جهانی را به عنوان فرص��ت در نظر می  گیرد، 
افکار عمومی  را ارج می  گذارد و مقابله با تروریس��م را مستلزم 

تفکر و تصمیم های استراتژیک می داند. 
  ب�ا وج�ود مخالفت های ک�رزی با امضای پیم�ان امنیتی 
و موک�ول ک�ردن امضای آن ب�ه دولت آتی افغانس�تان، در 
ص�ورت پیروزی عبدالله عبدالله در انتخابات، آیا وی حاضر 

خواهد بود این پیمان را امضا کند؟
رویکردهای حامد کرزی در رابطه با مهمترین مسائل ملی 
نشان داده  است که غالبا سلیقه های شخصی خود را در حوزه  
تصمیم گیری های کلان اعمال کرده اس��ت، اما دکتر عبدالله 
عبدالله برعکس این روند عمل خواهد کرد، با این تفس��یر که 
ایشان اندیشیدن و عمل کردن از طریق نهادها و اداره سیاسی 
کشور بر بنای خرد جمعی را در پیش خواهد  گرفت. ایشان با 
این تکنولوژی سیاسی و در هماهنگی با اراده ملی، با مباحث 
جدی و حساس نظیر قرارداد امنیتی- دفاعی روبه رو می شود.

  نظر نیروهای ائتلاف شمال درباره مصونیت دیپلماتیک و 
اعطای پایگاه به آمریکا در خاک افغانستان چیست؟

از نظ��ر رهبری ائتلاف مل��ی، همکاری هایی که به ثبات 
و توس��عه افغانس��تان بیانجامد واجد اهمیت اساس��ی است، 
مخصوص��ا که هدف های صل��ح و امنیت منطقه ای و جهانی 

ابع��اد جدی��د و در هم آمیختگ��ی ویژه ای 
یافته ان��د، ایفای نقش مؤثر و نهادس��ازی 
افغانستان به منظور کمک به استقرار صلح 
و ثبات پایدار در منطقه و جهان، در همین 
راستا قابل توجیه است. با توجه به واقعیت 
جدی��د مناف��ع متقابل و ض��رورت امنیت 
پایدار، افغانستان بایس��تی همگرایی های 
استراتژیک امنیتی را جدی بگیرد و از آنها 
سود ببرد.  پایگاه های نظامی  آمریکایی ها 
در افغانس��تان آن گونه که تبلیغ می ش��ود 
برپا نمی  ش��وند، بلکه در چارچوب »احترام 
کامل به قوانین و حاکمیت ملی افغانستان« به فعالیت خواهند 
پرداخت، چنانچه در ماده س��وم قرارداد آمده اس��ت: »تمامی  
اعض��ای نیروهای نظام��ی  و بخش ه��ای غیرنظامی  ایالات 
متحده وظیفه دارند تا به قانون اساس��ی و سایر قوانین نافذه 
افغانس��تان احترام گذاش��ته و از هرگونه فعالیت مغایر روحیه 
ق��رارداد، به ویژه فعالیت های سیاس��ی در قلمرو افغانس��تان، 
خودداری کنن��د. مقامات نیرو های ایالات متحده مس��ئولند 
ت��ا اقدام��ات لازم را در این زمینه اتخاذ کنن��د«. جا دارد این 
نکت��ه را نیز اصلاح کنم که در قرارداد امنیتی و دفاعی بحث 
»مصونیت دیپلماتیک« که تم جداگانه اس��ت، مورد مناقش��ه 
نبوده اس��ت، بلکه در آن قرارداد مس��ئله »صلاحیت قضایی« 
آمده اس��ت که در مجلس بزرگ مشورتی نیز راه حل های آن 

پیشنهاد شد و نشان داده  شد.  
از نظر ش�ما چگون�ه می  توان هم پیمان امنیتی ب�ا آمریکا را 
امضا ک�رد، هم به دغدغه ه�ای امنیتی جمهوری اس�لامی  

ایران توجه داشت؟
قرار داد امنیتی- دفاعی افغانس��تان و آمریکا با همسایگی 
نیک ایران و افغانس��تان تعارض ندارد، زیرا از یک س��و ایران 
مسیر تنش زدایی با غرب حتی در مهمترین حوزه یعنی پروژه 
اتمی  را در پیش گرفته و متناس��ب با واقعیت های تحول یافته 
قرن بیس��ت و یک به س��وی آینده گام بر می  دارد، و از سوی 
دیگر در متن قرارداد تعهد ش��ده  است که: »ایالات متحده در 
پی دستیابی به تاسیس��ات دائمی  نظامی  در افغانستان نبوده 
و خواه��ان حضوری نیس��ت که تهدیدی برای همس��ایگان 
افغانس��تان باش��د و همچنان با در نظرداش��تن تعهد ایالات 
متحده مبنی بر اینکه از قلمرو افغانستان و یا از تاسیسات اش 
در این کش��ور به هدف راه اندازی حملات علیه کش��ورهای 

دیگر استفاده نمی کند.«

سیدحسین اشراق حسینی، عضو ارشد شورای رهبری ائتلاف ملی 
افغانستان در گفت و گو با فرهیختگان:

ایران نقش برجسته ای 
در مبارزه با تروریسم دارد

شایان زارع حامد کرزی، رئیس جمهوری افغانستان، این روزها درگیر جدال انتخابات ریاست جمهوری 
اس�ت و تلاش دارد با مواضع ضد آمریکایی، افکار عمومی  افغان ها را به سمت برادرش قیوم 
کرزی هدایت کند. او با این رویکرد بارها علیه توافقنامه امنیتی افغانستان و آمریکا موضع گیری 
کرده اس�ت؛ توافقنام�ه ای که در ص�ورت امضا، به آمریکا اجازه می  دهد بعد از س�ال 2۰14 هم، بخش�ی از نیروهای 
نظامی  اش را در افغانس�تان حفظ کند. این در حالی است که اثرات این توافقنامه برای ایران نیز بسیار مهم ارزیابی 
می  شود. بر همین اساس برای بررسی تاثیرتوافقنامه امنیتی افغانستان و امریکا  بر ایران، با دکتر سید حسین اشراق 

حسینی، رئیس بورد پالیسی وعضو ارشد شورای رهبری ائتلاف ملی افغانستان، به گفت و گو نشسته ایم.


